
                                                          Protokół Nr XX/08 
 
z sesji Rady Gminy Mszana  odbytej w dniu 15 wrze�nia 2008 r. w sali posiedze� Urz�du 
Gminy w godz. od  12.00 – 17.00. 
 
 
Ad. 1 
Obrady otworzyła Przewodnicz�ca Rady Gminy Pani Wiesława Tatarczyk – Sitek witaj�c 
zebranych w sali obrad: Parlamentarzystów Rzeczpospolitej Polskiej;  Pana Posła Ryszarda 
Zawadzkiego, Pana Posła Krzysztofa Gadowskiego, Pana Lesława Kmie� reprezentuj�cego 
Zarz�d Dróg Wojewódzkich w Katowicach, Pana Tomasza Kasperuk przedstawiciela 
Powiatowego Zarz�du Dróg w Wodzisławiu �l., Pana Arkadiusza Łuszczak Naczelnika 
Wydziału Komunikacji  Starostwa Powiatowego w Wodzisławiu �l., Pana Aleksandra 
Dziwoki z Konsorcjum Alpine, przedstawicieli Urz�du Gminy / Urz�d reprezentowali: Wójt 
Gminy, Zast�pca Wójta, Sekretarz Gminy, Skarbnik Gminy/ pracowników Referatu 
Gospodarki Komunalnej, przybyłych Mieszka�ców Gminy oraz przedstawicieli mediów.  
 
Ad. 2 
Na podstawie listy obecno�ci Radnych Przewodnicz�ca Rady Gminy stwierdziła, �e  sesja jest 
prawomocna, uczestniczy w niej 13-tu Radych - listy obecno�ci stanowi� zał�czniki nr 1 i  2. 
 
Proponowany  porz�dek obrad przedstawia si� nast�puj�co:   
 
1.    Otwarcie sesji  
2.    Sprawdzenie listy obecno�ci i stwierdzenie prawomocno�ci obrad. 
3     Przyj�cie protokołu z poprzedniej sesji. 
4.    Interpelacje.                
5.    Sprawozdanie Wójta Gminy z działalno�ci w okresie mi�dzy sesjami. 
6.    Utrudnienia w ruchu drogowym i bezpiecze�stwo pieszych na drogach wojewódzkich   
       i  powiatowych  w zwi�zku z  budow� Autostrady A-1. 
7.   Sprawozdanie z wykonania bud�etu za I półrocze 2008 r. 
8.   Wnioski Komisji. 
9.   Podj�cie uchwał 
10.  Odpowiedzi na interpelacje.  
11.  Wolne głosy i wnioski.  
12.  Zako�czenie obrad.  
 
Ad. 3 
Przewodnicz�ca Rady Gminy zwróciła si� do radnych z pytaniem , czy kto�  wnosi uwagi do 
protokołu  z poprzedniej sesji – nie zgłoszono. 
Za przyj�ciem protokołu  opowiedziało si� jednogło�nie 13 radnych. 
  
Ad. 4 
Kolejny punkt porz�dku obrad to interpelacje pisemne.  
Przewodnicz�ca Rady Gminy podała, �e wpłyn�ło pismo, które jest wprawdzie adresowane 
do Wójta Gminy, ale była pro�ba o odczytanie pisma na sesji. 
Przewodnicz�ca Rady Gminy odczytała pismo - .zał�cznik nr 3. 
Poinformowała, �e w sprawie dojazdu uczniów do szkół prowadzono rozmowy z Rodzicami, 
Dyrekcj� Szkoły, Urz�dem Gminy, Firm� Alpine - sprawa została pozytywnie załatwiona,   
W nast�pnym punkcie Pan Wójt udzieli na ten temat odpowiedzi. 
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Szanowni Radni! 
Prosz� o wyra�enie zgody na przesuni�cie kolejno�ci w porz�dku obrad, aby najpierw 
omówi� pkt 6, a pó�niej pkt 5 z uwagi na obecno�� zaproszonych go�ci. 
Zaproponowany porz�dek obrad zaakceptowało jednogło�nie 13-tu Radnych. 
Szanowni Pa�stwo! 
Główny temat dzisiejszego posiedzenia to sprawa dotycz�ca utrudnie� w ruchu drogowym na 
drogach wojewódzkich, powiatowych i gminnych oraz bezpiecze�stwo pieszych,  
 w szczególno�ci dzieci w drodze do i ze szkoły w zwi�zku z budow� autostrady, 
ponadto problem utrudnie� i uci��liwo�ci zwi�zany z normalnym funkcjonowaniem 
mieszka�ców w rejonach bezpo�redniej budowy autostrady, czy te� utrudnie� zwi�zanych z 
poruszaniem si� w godzinach szczytu po drogach. 
Tematy, o których wspomniałam były przedmiotem wielu dyskusji na sesjach Rady Gminy, 
szczegółowo analizowane i omawiane na Komisjach. Prowadzono korespondencj� w tych 
sprawach z Zarz�dem Dróg Wojewódzkich, Powiatowym Zarz�dem Dróg, Konsorcjum 
Alpine. Odbywały si� wizje lokalne w terenie, dokonano pomiaru nat��enia ruchu na 
niektórych drogach. Jednak nasze propozycje, postulaty rozwi�zania powstałych utrudnie� w 
zwi�zku z budow� autostrady, a tak�e troska o bezpiecze�stwo pieszych nie znalazły 
zrozumienia ani przychylno�ci ze strony odpowiednich instytucji, -  st�d nasze spotkanie. 
Chc� tylko nadmieni�, i� na dzie� dzisiejszy ul. Wodzisławska jest jedyn� drog� dost�pn� dla 
ruchu samochodowego jak i pieszego w Mszanie. Jest drog� wojewódzk� bez chodnika - co 
mówi samo za siebie – o nat��eniu ruchu, który  był du�y, a zwi�kszył si� diametralnie po 
zamkni�ciu ul. 1 Maja. Podobnie jest w Sołectwie Połomia, gdzie jedyna droga przejezdna to 
ulica Centralna.  
Zasygnalizuj� tylko, i� na postulaty zwi�zane ze skrzy�owaniem w Mszanie 
i jego zakorkowaniem w godzinach szczytu otrzymali�my odpowied�, i� zostanie rozwa�ona 
wielostopniowa koncepcja rozwi�zania ruchu. Wszyscy wiemy, jak daleka jest droga od 
koncepcji do realizacji. A problem skrzy�owania nie wynikł dzi�, tylko ci�gnie si� bardzo 
długo  i rozwi�zanie ułatwiaj�ce płynno�� ruchu na tym skrzy�owaniu jest potrzebna na ju�. 
Zdajemy sobie spraw� z tego, i� autostrady nie da si� wybudowa� bez utrudnie�, 
uci��liwo�ci, ale przez okres co najmniej dwóch lat nasi mieszka�cy musz� w jaki� sposób 
funkcjonowa�, bezpiecznie si� porusza� i godnie w niektórych rejonach �y�. 
Nie chc� przedłu�a� mojego monologu, bo mo�na by było mówi� długo, a chciałabym 
aby�my w tak szerokim gronie raz jeszcze przeanalizowali przedstawione postulaty i 
problemy i spróbowali znale�� dla nich wła�ciwe rozwi�zanie.  
Poniewa� tematy s� bardzo dra�liwe, wywołuj� emocje - aby odbyło si� to sprawnie- dlatego  
proponuj�, aby ich omawianie i analizowanie przebiegało według jaki� zasad. 
I tak na pocz�tek były by to sprawy dotycz�ce dróg wojewódzkich – prezentacj� przedstawi 
Pani Dorota Rajszyc, potem prosz� o ustosunkowanie si� do tego Przedstawiciela Zarz�du 
Dróg Wojewódzkich, pó�niej pytania Radnych i przedstawicieli Urz�du Gminy. 
W takiej samej kolejno�ci proponuj� omówi� problemy na drogach powiatowych. 
W dalszej kolejno�ci zajmiemy si� uci��liwo�ciami zwi�zanymi z bezpo�rednim s�siedztwem 
budowy autostrady – po prezentacji stanowisko przedstawi Przedstawiciel Firmy Alpine. 
Nast�pnie sprawa dowozu dzieci do szkół – co przedstawi Pan Wójt i Przedstawiciel Firmy 
Alpine. 
Na ko�cu proponuj� pytania mieszka�ców. 
Chciałabym prosi� o zrozumienie i realizowanie w okre�lonym porz�dku zagadnie�, co 
pozwoli na sprawny przebieg posiedzenia i doj�cia do sensownych rozwi�za�. 
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Czy Rada wyra�a zgod� na taki scenariusz – Radni zaakceptowali proponowany porz�dek 
omówienia tematu. 
 
Ad. 6 
Przewodnicz�ca Rady Gminy oddała głos Pani Kierownik Referatu GK . 
Pani Dorota Rajszys przedstawiła prezentacj� maj�c� na celu ukazanie problemów 
zwi�zanych z ruchem na drogach : ul. Wodzisławskiej w Mszanie oraz Wolno�ci w Połomi. 
Prezentacja  ma stanowi� podstaw� do rozwa�enia mo�liwo�ci rozwi�zania tych problemów  
i zastosowania rozwi�za� prowadz�cych do poprawy bezpiecze�stwa mieszka�ców i 
u�ytkowników tych�e dróg, których zarz�dc� jest Zarz�d Dróg Wojewódzkich. 
Przede wszystkim chodzi o zapewnienie bezpiecze�stwa na bajpasie na ul. Wodzisławskiej  
poprzez wykonanie oznakowanych przej�� dla pieszych na wje�dzie i wyje�dzie z bajpasu,  
wykonanie chodnika wzdłu� bajpasu oraz o�wietlenia. Argumentem jest wzmo�ony ruch  
pieszych głównie dzieci, dla których ul. Wodzisławska stanowi jedyne doj�cie do szkoły w  
zwi�zku z zamkni�ciem dróg na czas budowy autostrady. Pobocze na bajpasie jest gruntowe, 
nierównie, niczym nie oddzielone od pasa jezdni, ponadto bajpas jest nieo�wietlony. Przed 
jego wykonaniem ul. Wodzisławska była na całej długo�ci o�wietlona. Najbezpieczniejszym 
rozwi�zaniem dla pieszych byłoby wybudowanie wzdłu� ulicy chodnika.  
Ponadto chcieliby�my prosi� zarz�dc� o �ci�cie poboczy, odmalowanie linii oraz napraw� 
drogi ul. Wodzisławskiej w zwi�zku z powstałymi na całej jej długo�ci koleinami. W chwili 
obecnej nawierzchnia jezdni i pobocza jest zła, a warunki te pogorsz� si� w okresie 
zimowym, kiedy to w koleinach zacznie gromadzi� si� błoto po�niegowe, a na pobocza drogi 
b�dzie spychany �nieg z jej od�nie�ania. 
Kolejnym naszym postulatem jest , aby poprawi� płynno�� ruchu na skrzy�owaniu ulic 
Wodzisławskiej, Wolno�ci i Moszcze�skiej w Mszanie poprzez wykonanie sygnalizacji 
�wietlnej lub ronda. W chwili obecnej zamkni�ty jest most na rzece Szotkówka w kierunku 
Jastrz�bia Zdr. Po jego otwarciu ruch w rejonie tego skrzy�owania diametralnie si� zwi�kszy. 
Poza tym ju� w chwili obecnej ruch jest znaczny ze wzgl�du na zamkni�cie ul. 1 Maja. 
Wnioskujemy równie� o popraw� płynno�ci ruchu na skrzy�owaniu ul . Wodzisławskiej ze 
Sportow� poprzez wykonanie tymczasowej sygnalizacji �wietlnej. W tym rejonie równie� 
uległ zwi�kszeniu ruch samochodowy z uwagi na zamkni�cie ul. 1 Maja oraz to, �e kierowcy 
pomimo wyznaczonego objazdu ul. Wodzisławsk�, traktuj� ul. Sportow� jako skrót w 
kierunku ul. 1 Maja. 
Prosimy ponadto o rozwa�enie mo�liwo�ci wykonania zatoki autobusowej wraz z wiat� 
przystankow� na ul. Wodzisławskiej. 
W Połomi natomiast, na skrzy�owaniu ul. Wolno�ci, Centralnej i Podgórnej, w celu poprawy 
widoczno�ci dla wyje�d�aj�cych z ul. Podgórnej, naszym zdaniem nale�ałoby ustawi� lustro 
oraz wyznaczy� przej�cie dla pieszych w rejonie tego� skrzy�owania. 
Chciałabym nadmieni�, �e wszystkie przedstawione problemy wyst�piły na drogach 
wojewódzkich w zwi�zku z licznymi objazdami wymuszonymi budow� autostrady A-1 oraz 
remontem mostu na ul. Wodzisławskiej. 
 
Pan Lesław Kmie�, reprezentuj�cy Zarz�d Dróg Wojewódzkich podał, �e w momencie, kiedy 
dwie powa�ne inwestycje na ul. Wodzisławskiej nało�yły si� na siebie, przewidziano, �e 
utrudnienia mog� si� nasili�.  Zostało zlecone wykonanie opracowania, do którego były 
prowadzone pomiary ruchu. Opracowanie przewiduje dwie mo�liwo�ci: 
1/ ul. Wodzisławska jest otwarta, 
2/ zamkni�ty wlot w kierunku Jastrz�bia z uwagi na remont mostu. 
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Problemem jest wł�czenie do ruchu z drogi powiatowej – ul. Moszcze�skiej  w godzinach 
szczytowych - 14.45 – 15.00 – wyczerpano przepustowo��. Taka sytuacja b�dzie trwa� do 
ko�ca pa�dziernika i ulegnie zmianie po otwarciu mostu, obecnie na skrzy�owaniu jest 
znaczny udział pojazdów skr�caj�cych w lewo, na ul. Wolno�ci. 
W zwi�zku z uwagami Radnych, �e ruch na skrzy�owaniu wzro�nie – obecnie jest 
ograniczenie ruchu pojazdów ci��arowych – Pan Naczelnik podał, �e rezerwa przepustowo�ci 
wyniesie 98 pojazdów. Kontynuował: wnioskujecie Pa�stwo o wszystkie rzeczy, które musz� 
by� poprzedzone opracowaniem projektów budowlanych. Oczekujecie, �e co� zostanie 
wykonane przed okresem zimowym. Je�eli na to nie ma opracowanych dokumentów, to jest 
to oczywiste, i� przed zim� nie da si� wykona�. Nie potrafi� odpowiedzie�, czy nie b�dzie 
wykonany remont nawierzchni ul. 933, na odcinku od skrzy�owania w kierunku Wodzisławia 
�l. Rozwa�any był pomysł tymczasowego ronda – za pomoc� urz�dze� zapewniaj�cych 
bezpiecze�stwo ruchu. Je�li takie rondo dałoby si� zrobi�, nie ma potrzeby wykonywania 
projektu. Jest to jedno z gorszych geometrycznie skrzy�owa� w województwie. Bez korekty 
pochyle� wlotów i korekty łuków na tym skrzy�owaniu nie da si� zapewni� przejezdno�ci 
ruchu dla pojazdów du�ych – np. ci�gnika z przyczep� o długo�ci 16,5 m.- nie da si� stworzy� 
ruchu okr��nego. Na dzie� dzisiejszy, nie ma opracowania projektu budowlanego sygnalizacji 
�wietlnej tymczasowej. Samo rondo nie b�dzie ju� tak zasadne po otwarciu mostu. 
Sygnalizacja �wietlna przy ul. Sportowej na ul. Wodzisławsk�  - ten temat jest nowy. Ta ulica 
jest mniej ucz�szczana ni� ul. Moszcze�ska, nie jest ona główn�, jest drog� lokaln�. Mo�na 
mie� zastrze�enia, które wynikaj� z dwóch inwestycji prowadzonych równolegle, ale to si� 
zmieni. 
Wójt Gminy podał, �e chciałby uzmysłowi� nat��enie ruchu na skrzy�owaniu, na którym na 
dob� przeje�d�a  21.000 pojazdów. Ruch si� rozkłada w lewo i prawo, utrudnienia maj� 
wyje�d�aj�cy od Połomi i jad�cy ul. Moszcze�sk�. W momencie, kiedy zostanie otwarty 
most, to droga przejmie cały ruch do Jastrz�bia. I o tym sygnalizujemy na wszystkich 
spotkaniach. 
Radny Alojzy Wita zwrócił si� do przedstawiciela ZDW: utrudnienia dla wł�czaj�cych si� do 
ruchu od ul. Moszcze�skiej wynikaj� równie� z zamkni�cia ul. 1 Maja. Czy Wy tego nie 
wiedzieli�cie, trzeba było wcze�niej pomy�le�. 
Pan Lesław Kmie�: wszyscy zdawali sobie spraw�, �e w czasie prowadzenia dwóch 
inwestycji b�d� wyst�powały utrudnienia. Symulacje były prowadzone od maja ubiegłego 
roku. Po otwarciu mostu sytuacja wróci do normy. 
Radny Roman Tatarczyk: nie ma Pan racji, �e otwarcie mostu wpłynie na popraw� płynno�ci 
ruchu. Obecnie pojazdy ci��arowe ze �wirem jad� przez Marklowice, Połomi� w kierunku 
�wierklan. Na skrzy�owaniu obok Baru Bocian w Połomi te� w korkach stoj� pojazdy ze 
�wirem. Po otwarciu drogi te samochody ci��arowe pojad� prosto do Jastrz�bia. Na 
skrzy�owaniu mo�na si� wł�czy� do ruchu tylko wtedy, kiedy na Cyganku �wieci czerwone 
�wiatło. Dlatego musi zosta� zamontowana na skrzy�owaniu sygnalizacja �wietlna lub 
wybudowane  skrzy�owanie o ruchu okr��nym. 
Przedstawiciel Zarz�du Wojewódzkiego Dróg  odpowiedział, �e to co podaje , mówi z du�� 
doz� prawdopodobie�stwa, ma podstawy do tego �eby tak twierdzi�. Piesi korzystaj�cy ze 
�wiateł na ul. Wodzisławskiej w pewnym, niewielkim stopniu reguluj� ruch pojazdów. 
Obawiam si�, �e nat��enie ruchu na ul. Sportowej jest na tyle małe, �e nie wymaga 
sygnalizacji �wietlnej. 
Przewodnicz�ca Rady Gminy zwróciła uwag�, �e jest tam utrudniony wyjazd pojazdów w 
kierunku Wodzisławia. Dodała, �e na ul. Sportowej jest Szkoła, do której rodzice dowo�� 
dzieci. 
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Pan L. Kmie� kontynuował, �e ka�da decyzja budowy sygnalizacji �wietlnej jest poprzedzona 
analiz�, która uwzgl�dnia takie czynniki jak: stan bezpiecze�stwa, nat��enie ruchu i par� 
jeszcze innych. 
Radny Tadeusz Wro�ski zapytał Przedstawiciela ZDW, czy widzi potrzeb� stworzenia 
koncepcji docelowego rozwi�zania skrzy�owania w Mszanie i w jakim czasie jest 
przewidywane wykonanie tego. 
Pan Naczelnik odpowiedział, �e widzi tak� potrzeb�. W odległo�ci około 400 m od 
skrzy�owania b�dzie w�zeł Autostrady. Dopiero po jego wybudowaniu , ze 100 % pewno�ci� 
b�dziemy wiedzie� jak b�dzie wygl�dał ruch i wtedy b�dzie dopiero mo�na wprowadzi� 
odpowiednie rozwi�zanie /jako przykład podał So�nicowice, gdzie po wybudowaniu 
Autostrady ruch si� inaczej rozkłada/.  Ale z takim pytaniem proponuje si� zwróci� do 
Dyrekcji Zarz�du Dróg Wojewódzkich, bowiem In�ynieria Ruchu, któr� reprezentuje tym si� 
nie zajmuje. Skrzy�owanie ulic w Mszanie, chocia� jest rozległe łuki ma  ciasne, a wloty o 
du�ym k�cie nachylenia. 
 
Przewodnicz�ca Rady Gminy poprosiła o prezentacj� przedstawiaj�c� drogi powiatowe. 
Pani Drota Rajszys podała, �e maj�c na uwadze liczne interwencje mieszka�ców naszej 
Gminy, jak równie� wnioski trzech Komisji Rady Gminy Mszana chcieliby�my doprowadzi� 
do poprawy bezpiecze�stwa pieszych oraz kierowców na tzw. bajpasie na ul. Centralnej w 
Połomi. Przede wszystkim wnioskujemy o wykonanie oznakowanych przej�� dla pieszych w 
rejonie wjazdu i wyjazdu z bajpasu, jak równie� wykonanie chodnika na bajpasie i jego 
o�wietlenia. Z uzyskanych informacji w PZD wiemy, �e został opracowany projekt 
organizacji ruchu, który oczekuje na zaopiniowanie przez Komend� Powiatow� Policji. 
Obecnie ul. Centralna jest jedyn� drog� umo�liwiaj�c� dzieciom doj�cie do szkoły, a w 
zwi�zku z rozpocz�tym rokiem szkolnym ruch pieszych na tej drodze znacznie wzrósł. 
W chwili obecnej istniej�cy chodnik wzdłu� ul. Centralnej został przerwany, a przej�cie przez 
bajpas stanowi nierówne gruntowe pobocze, nie oddzielone od pasa jezdni �adnymi 
zabezpieczeniami. Poza tym przed wykonaniem bajpasu ul. Centralna była na całej długo�ci 
o�wietlona. W chwili obecnej bajpas jest miejscem całkowicie nieo�wietlonym. 
Zwrócili�my si� równie� do zarz�dcy drogi o wykonanie przej�cia dla pieszych na drodze, 
ul. Moszcz�skiej w Mszanie w rejonie tymczasowego przystanku autobusowego. PZD 
przygotowało projekt organizacji ruchu, który obecnie jest w zatwierdzeniu u Starosty. W 
zwi�zku z tym, �e przystanek ten słu�y głównie dzieciom doje�d�aj�cym do szkoły w 
zwi�zku zamkni�ciem na czas budowy autostrady, chcieliby�my równie� prosi� o ustawienie 
tymczasowej wiaty przystankowej w tym rejonie. 
 
Pan Arkadiusz Łuszczak –reprezentuj�cy Starostwo Powiatowe poinformował, �e od 
pa�dziernika-listopada ubiegłego roku Starosta wyst�pował z inicjatyw� znalezienia 
odpowiednich rozwi�za� ruchu . Odbywały si� spotkania z Firm� Alpine i  samorz�dow- 
cami, w których Wójt Gminy Mszana brał bardzo czynny udział. Wypracowane zostały 
pewne przedsi�wzi�cia. W m-cach: kwietniu, maju i czerwcu odbyło si� szereg spotka� z 
Zarz�dem Dróg Wojewódzkich. Sygnalizowane było, i� skrzy�owanie na ul. Wodzisławskiej 
jest jednym z najbardziej niebezpiecznych na terenie Powiatu Wodzisławskiego. Mimo, �e 
ograniczona jest pr�dko�� pojazdów do 70 km/godz, pojazdy wł�czaj�c si� do ruchu musz� 
ruszy� pod górk�. Skutki jakiegokolwiek zdarzenia byłyby bardzo powa�ne. Nale�ałoby 
przebudowa� skrzy�owanie i  uwzgl�dni� przynajmniej sygnalizacj� �wietln�. Działania  
Starosty zmierzaj� równie� do tego, aby sygnalizacj� �wietln� obj�� równie� skrzy�owanie  
ul. 1 Maja z ul. Moszcze�sk�. 
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Tymczasowe przej�cie dla pieszych przy bajpasie na ul. Centralnej w Połomi jest kwesti� 
wykonania technicznego, działania administracyjne ju� wykonano. Na bajpasie istniej� 
utwardzone pobocza, je�li s� niedostatecznie dostosowane do ruchu pieszego, to zwrócimy si� 
do Firmy Alpine, aby to wykona�, jak równie� wykona� oddzielenie od jezdni. 
Na ul. Moszcze�skiej po spotkaniu na miejscu z przedstawicielami Gminy została podj�ta 
decyzja o wykonaniu zatoki autobusowej.  
W zwi�zku z pytaniem Przewodnicz�cej Rady Gminy dodał, �e zostanie wykonany peron 
przystankowy, kawałek chodnika utwardzonego łupkiem i przej�cie dla pieszych. 
Dodał, �e  wszystkich uwag  nie da si� od razu załatwi�. Wyst�puj� problemy, które na 
bie��co trzeba rozwi�zywa�. 
Przewodnicz�ca Rady Gminy dopytała, co zrobi�, aby na ul. Centralnej dało si� rozwi�za� 
spraw� chodnika. Pan Naczelnik zapewnił, �e zostanie sprawdzony stan techniczny chodnika 
i powtórzył, �e pewne zadania trzeba realizowa� na bie��co. 
 
Z-ca Dyrektora Powiatowego Zarz�du Dróg Pan Tomasz Kasperuk podał, �e w zwi�zku z 
wnioskami trzech Komisji Firma Alpine zobowi�zała si� do tego, aby wprowadzi� 
proponowane rozwi�zania. Je�li b�dzie taka konieczno��, to chodnik b�dzie oddzielony 
barierkami, natomiast proponuje to pozostawi� w gestii Firmy Alpine, która zastosuje 
odpowiednie rozwi�zanie. Firma czyni starania, aby mo�na było „przej�� such� nog�”, ale 
trzeba pami�ta� , �e trwa budowa. 
Na pytanie Przewodnicz�cej Rady Gminy co z wiat� przystankow� odpowiedział, �e Zarz�d 
Powiatowy Dróg ich  nie ustawia, wiec mo�na to rozwi�za� jedynie w porozumieniu z 
Gmin�. 
Odpowiadaj�c na pytanie Radnego A. Wity, który poprosił konkretnie o daty, kiedy to b�dzie 
wykonane podał, �e jutro dokumentacja zostanie przekazana Firmie Alpine, która przyst�pi 
do robót. 
Radny Grzegorz Mitko zapytał co było powodem ustawienia sygnalizacji �wietlnej w okolicy 
„Cyganka”, a nie na skrzy�owaniu w Mszanie, które jest postrzegane jako bardzo 
niebezpieczne. 
Pan Arkadiusz Łuszczak odpowiedział, �e droga ta jest drog� wojewódzk�, o ile si�ga 
pami�ci� to sygnalizacja powstała przed rokiem 99, przed powstaniem samorz�du 
powiatowego. Dodał: my�my �ci�le współpracowali z Wojewódzkim Zarz�dem Dróg . Na 
ostatnim spotkaniu w dniu 18 lipca doszli�my do wniosku ,  �e rozwi�zanie ruchu okr��nego 
nie jest za szcz��liwe. Starostwo Powiatowe zobowi�zało si� do monitorowania sytuacji. Nie 
mamy sygnału, �e co� si� zmieniło. 
 
Przewodnicz�ca Rady Gminy zapytała, czy istnieje szansa, �e zostanie wykonane przej�cie na 
ul. Wodzisławskiej. 
Pan Lesław Kmie� /ZDW/ odpowiedział, �e co do przej�cia dla pieszych na tej drodze byłby 
bardzo ostro�ny.  
Przewodnicz�ca Rady Gminy kontynuowała: jak maj� si� dosta� na bajpas piesi w tej sytuacji 
– my chcemy bezpiecznego przej�cia. 
Przedstawiciel ZDW odparł: nie wiem, czy si� dobrze rozumiemy.  Ja tego nie rozstrzygn�,  
dopiero w terenie mo�na to rozwi�za�, nie jest to najbezpieczniejsze miejsce na przej�cie. 
Wójt Gminy poparł zdanie Przewodnicz�cej Rady Gminy i powtórzył, �e na drodze brak jest 
przej�cia dla pieszych, po wewn�trznej stronie bajpasa jest całkowity zakaz ruchu pieszego –  
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jak w takiej sytuacji piesi maj� si� porusza�. Dlatego zgłaszamy formalny wniosek o 
wykonanie przej��  na tej drodze. 
Radny Tadeusz Wro�ski zwrócił si� do Przedstawiciela Powiatu – podał, �e s� interpelacje 
rolników,  maj�cych pole w Połomi, �e trudno si� wł�czy� do ruchu ci�gnikiem z ul. 
Centralnej lub Podgórnej w lewo. Czy istnieje techniczna mo�liwo��, aby obok „Baru 
Bocian” zainstalowa� sygnalizacj� �wietln�? 
Pan A. Łuszczak odpowiedział, �e to jest pytanie do Zarz�du Dróg Wojewódzkich, bowiem 
jest to skrzy�owanie drogi wojewódzkiej z drog� powiatow�. Dodał , �e  s� dwa aspekty 
decyduj�ce o instalacji sygnalizacji �wietlnej: bezpiecze�stwo ruchu i jego nat��enie. Trudno 
powiedzie�, czy to nat��enie ruchu jest tak du�e, �e nale�y budowa� sygnalizacj�.  
Radny Janusz Krzy�ok poparł zdanie Radnego Wro�skiego, �e ruch na tym skrzy�owaniu jest 
du�y, trudno si� wł�czy� do ruchu z drogi podporz�dkowanej. 
Przedstawiciel Zarz�du Wojewódzkiego podał, �e istnieje mo�liwo�� współfinansowania 
budowy, przyznał �e to rzeczywi�cie Województwo powinno rozwi�za�. Jego zdaniem s� 
powa�niejsze problemy na tej trasie, struktura ruchu na tym skrzy�owaniu zmieni si�. 
Przewodnicz�ca Rady Gminy zwróciła si� do Przedstawicieli ZDW i ZPD z pytaniem: 
Czy Panowie s� zgodni przeanalizowa� wspólnie problem rozwi�zania tego ? 
Pan A. Łuszczak odpowiedział: podobnie jak Gmina Mszana z Powiatem Wodzisławskim 
takie porozumienie mo�na zawrze� z Zarz�dem Dróg Wojewódzkich.  
Radni przyznali, �e znaj� takie rozwi�zania, natomiast w takich sytuacjach chodzi o 
pieni�dze, które Gmina musiałaby wyda�. 
Przewodnicz�ca Rady Gminy wróciła do skrzy�owania w Mszanie i zapytała, czy Zarz�d 
Dróg Wojewódzkich mo�e tymczasowo opracowa� koncepcj�  organizacji ruchu bez 
opracowywania projektu. 
Pan. L. Kmie�: odpowied� nie jest prosta. 
Zdaniem Radnych to jest najprostsza rzecz, któr� mo�na by zrobi�, bez skomplikowanych 
procedur. 
Pan Aleksander Dziwoki odpowiedział: w momencie, kiedy na pocz�tku wrze�nia 
mieszka�cy Gminy zacz�li zwraca� uwag�, �e niektóre rozwi�zania im nie odpowiadaj�,nasza 
deklaracja była taka, �e je�li otrzymamy jakiekolwiek projekty jeste�my w stanie je wykona�, 
aby naprawi� niedogodno�ci. Je�li otrzymamy projekty organizacji ruchu to je wykonamy. 
Ale tylko to, co jest w projekcie i tylko to, bo inaczej b�dziemy ukarani mandatami. Bajpasy 
znajduj� si� na placu budowy. My staramy si� je czy�ci�, naprawi�, na bie��co je 
utwardzamy, ale wielokrotnie jest to niewystarczaj�ce. Zgadzam si� z Panem, �e czasem buty 
s� brudne.  
Przewodnicz�ca Rady Gminy powtórzyła, �e projekty organizacji ruchu musz� by� 
przygotowane przez zarz�dzaj�cych drogami, wtedy zostan� wykonane. 
Przedstawiciel Zarz�du Powiatowego Dróg przypomniał, �e projekty zostały zło�one do 
uzgodnienia, ju� s� zatwierdzone, jutro otrzyma je Firma Alpine do wykonania. 
Poseł Gadowski: zgadzam si� ze stwierdzeniem, �e budowa autostrady jest przedsi�wzi�ciem 
powa�nym. Miałem przyjemno�� zapozna� si� z dokumentami spisanymi w sprawie 
utrudnie� w ruchu. Wyra�nie wida�,  kto i czym powinien si� zaj��. Natomiast brak 
konsekwencji działa�. 
Wyra�nie wida� unikanie tematu. Wi�kszo�� mieszka�ców z problemami idzie do Wójta lub 
Firmy Alpine, która nie ma dokumentacji. Dzisiaj Pan Dziwoki wyra�nie zadeklarował, �e to 
co b�dzie w projektach to zostanie zrobione. Co si� zmieni na skrzy�owaniu po otwarciu 
mostu – nic si� nie zmieni, bowiem wielkim problemem jest wł�czy� si� do ruchu od ul. 
Moszcze�skiej i ul. Wolno�ci. Ruch b�dzie wi�kszy, przyb�dzie samochodów ci��arowych. 
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Na zamkni�cie drogi Zarz�d Wojewódzki wydał zgod�. Powinni�cie to co si� dzieje 
przewidzie� i wprowadzi� jakie� rozwi�zania. Uwa�am, �e Zarz�d Dróg Powiatowych i 
Starostwo Powiatowe powinni�cie naciska� do Zarz�du Dróg Wojewódzkich. Wiem, �e Pan 
jest bogu ducha winnym, ale to Zarz�d Wojewódzki nie ma �adnych rozwi�za�. Nic si� nie 
pojawia oprócz prowadzenia monitoringu. Je�li dojdzie do jakiej� tragedii, to nie trzeba 
b�dzie �adnych projektów, tylko od razu pojawi si� rozwi�zanie. Zachowanie Zarz�du Dróg 
Wojewódzkich jest bardzo niestosowne i opieszałe. 	ałuj�, �e nie ma tu przedstawiciela 
policji, który by potwierdził to,  czego si� ludzie domagaj� i maj� racj�. Gmina ju� ponosi 
wielkie koszty – uci��liwo�ci budowy autostrady. Pa�stwo do tej współpracy si� w ogóle nie 
garniecie. Nie ukrywam, �e przygotuj� pisma i do Ministerstwa Infrastruktury i do Marszałka 
w tej sprawie. 
Przedstawiciel Zarz�du Dróg Wojewódzkich: zarzuca nam si� niekonsekwencje, opieszało��, 
To,  �e na spotkaniu w lipcu był kto� inny, dzisiaj znowu inny. Jest tu przekłamanie ze strony 
Przewodnicz�cej. Nie zostali�my o wszystkim poinformowani. Ponadto otrzymuj�c 
zaproszenie na sesj� Zarz�d stan�ł na stanowisku, �e powinien w niej uczestniczy� równie� 
przedstawiciel inwestora  budowy autostrady. 
Przewodnicz�ca Rady Gminy: ustosunkuj� si� do wypowiedzi: w I pi�mie prosili�my o 
rozwi�zanie problemów na drogach, z których tylko jeden punkt – zatoka autobusowa – został 
pozytywnie załatwiony. W drugim pi�mie ponownie zasygnalizowane zostały te zagadnienia i 
na to pismo przyszła odpowied� – Przewodnicz�ca R.G. odczytała pismo jak w zał�czniku 
nr 5 
Przedstawiciel Zarz�du Dróg Wojewódzkich: i to jest odpowied�, je�li chodzi o zaproszenie -  
na sesji powinien by� przedstawiciel inwestora Autostrady. 
Przewodnicz�ca Rady Gminy kontynuowała: pod tym pismem były doł�czone wszystkie 
nasze postulaty, dotycz�ce równie� bajpasów i przej�� dla pieszych /pismo stanowi zał�cznik 
nr 4/, wi�c prosz� nie mówi�, �e to jest jakie� przekłamanie. 
 
Poseł Ryszard Zawadzki stwierdził, �e poruszane problemy nie s� dla niego nowymi 
sprawami, jest to prawda, która staje si� anegdot�. Na ul. Pszowskiej w Wodzisławiu �l. przez 
drog� musi przej�� 1.500 uczniów  Zespołu Szkół. Nat��enie ruchu na tym odcinku drogi 
było badane w lipcu. Przez kilka lat był prowadzony bój o przej�cie. Tu jest podobna 
sytuacja. Mam propozycj�. O godz. 15.00 jestem umówiony z Marszałkiem w sprawie Drogi 
Południowej. Przedstawi� te problemy i poprosz� o ich rozwi�zanie. To s� tak oczywiste 
sprawy, �e powinny zosta� załatwione. Je�li nie mo�na inaczej, to w okresie wzmo�onego 
ruchu mo�na na skrzy�owaniu postawi� człowieka, który b�dzie kierował ruchem. Je�li 
chodzi o Starost� to równie� utrudnienia przy budowie nale�ało  przewidzie�. Nie chc� 
powiela� tego, o czym mówił Poseł Gadowski – nale�y spowodowa� wprowadzenie 
rozwi�za�. Akurat Sejm pracuje nad tym, aby drogi przeszły w zarz�dzanie gospodarza 
terenu. Ale to nie jest rozwi�zanie na dzisiaj. Oczekujemy konkretnej odpowiedzi. Jest druga 
godzina dyskusji, a rozwi�za� problemów nie ma. 
Pan Poseł podzi�kował za zaproszenie, przeprosił, �e musi opu�ci� sal� w zwi�zku ze 
spotkaniem z Marszałkiem. 
Przewodnicz�ca Rady Gminy zwróciła si� do Pana Posła: mamy tylko jedn� pro�b�, skoro 
Droga Południowa ma by� obwodnic� dla Miast Powiatu Wodzisławskiego, to chcemy aby 
dla Mszany była równie� obwodnic�. To jest nasza pro�ba. 
Dzi�kuj� Panu za udział w obradach. 
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Poseł Krzysztof Gadowski zwrócił si� do Przedstawiciela ZDW: ja panu współczuj�. 
Reprezentuje Pan swoj� firm� i Kierownictwo Zarz�du powinno Pana odpowiednio 
wyposa�y�. Skoro spotkanie odbyło si� w lipcu, to nale�ało jeszcze raz przeprowadzi� wizj�, 
a nic si� nie robi w  tym temacie. Nawet brak podj�cia tematu z Zarz�dem Dróg 
Powiatowych. Nic ze spotka� nie wynika poza rozgoryczeniem. Wójt powinien dosta� na 
pi�mie rozwi�zanie wszystkich poruszanych problemów. 
Wracaj�c do Drogi Głównej Południowej miałem przyjemno�� pracowa� w Jastrz�biu  
nad jej rozwi�zaniem.  Prezydent Wodzisławia przygotowuje koncepcj� i szuka na to 
pieni�dzy. Ka�da Gmina powinna by� zabezpieczona , równie� i Mszana, dlatego mówi� – 
nic o was, bez was. Pan Poseł Zawadzki z racji tego, �e jest W-ce Prezydentem Wodzisławia 
stara si� o pozyskanie �rodków na ten cel. 
W zwi�zku z wypowiedzi� Radnego Tadeusza Wro�skiego: podejrzewam, �e b�dziemy mieli 
Pana wsparcie w załatwieniu sprawy Drogi , Pan Poseł kontynuował, �e zadeklarował 
Wójtowi pomoc ze swojej strony w załatwieniu sprawy.  
Podzi�kował za zaproszenie na dzisiejsz� sesj�, Przewodnicz�ca Rady Gminy dzi�kowała za 
udział w obradach. 
 
Przedstawiciel Zarz�du Dróg Wojewódzkich poinformował obecnych, �e odpowiadał tylko w 
zakresie swoich kompetencji, w  wi�kszo�ci poruszane sprawy mog� zosta� rozstrzygni�te 
tylko przez Dyrektora lub W-ce Dyrektora. 
Przedstawiciel Starostwa Powiatowego podzi�kował za zaproszenie i powtórzył, �e 
29 sierpnia odbyła si� wizja w sprawie ul. Moszcze�skiej i Centralnej, natomiast projekt 
organizacji ruchu ju� jest gotowy. 
Przewodnicz�ca Rady Gminy: doceniamy to, jeszcze tylko jak tak szybko zostanie załatwiona 
sprawa ustawienia wiaty przystankowej, to b�dziemy usatysfakcjonowani. Niestety  porozu-
mienie z Zarz�dem Wojewódzkim Dróg to zupełnie inna sprawa. 
 
Radny Alojzy Wita zgłosił uwagi do prowadzonych prac na drogach: koszenia poboczy,�e 
tylko jest 20 cm skoszone, trawa ro�nie na chodnikach, na ul. Centralnej nale�y �ci�� 
pobocze.  
W odpowiedzi Pan Tomasz Kasperuk podał, �e to nie prawda, �e tylko 20 cm trawy na 
poboczu jest skoszone – tylko około 1m. Przyznał, �e nie s� koszone rowy, ale to sprawa 
braku pieni�dzy, których nie ma. Chodniki zostały spryskane Randapem roboty wykonywane 
s� na bie��co. Nie wszystkich uda si� zadowoli�, ale mamy do utrzymania około 200 km 
dróg. 
 
Przewodnicz�ca Rady Gminy zaproponowała przej�� do kolejnego tematu zwi�zanego z 
uci��liwo�ciami budowy Autostrady i poprosiła o kolejn� prezentacj�. 
Pani Dorota Rajszyc w zwi�zku z licznymi skargami mieszka�ców ul. Wi�niowej, 
przedstawiła i poinformowała  o uci��liwo�ciach z jakimi borykaj� si�  mieszka�cy, których 
budynki nie zostały wypłacone i znajduj� si� w bezpo�redniej blisko�ci placu budowy 
autostrady. 
Budynki tych mieszka�ców były nara�one na zalewanie w czasie gwałtownych opadów 
wodami oraz namułem z placu budowy. Kilkakrotnie wzywana była Stra� Po�arna celem 
wypompowywania wody z piwnic domów poło�onych poni�ej placu budowy. Woda z 
namułem spływała ul. Wi�niow�, w kierunku ul. 1 Maja szkodz�c poło�onym tam posesjom. 
Kolejnym problemem jest znaczne zapylenie zwi�zane z wydobywaniem urobku na placu 
budowy oraz transportem ci��kich pojazdów poruszaj�cych si� drog� technologiczn�  
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znajduj�c� si� w odległo�ci zaledwie kilkunastu metrów od budynków. Pomimo licznych 
interwencji zwi�zanych z zapyleniem droga technologiczna jest niedostatecznie zraszana. 
Ponadto, mimo, �e ul. Wi�niowa nie była przewidziana dla ruchu pojazdów z budowy 
autostrady, drog� t� poruszał si� ci��ki sprz�t, przez co nawierzchnia została uszkodzona. 
Z powodu blisko�ci drogi technologicznej od budynków mieszka�cy nara�eni s�  na 
uci��liwo�ci w postaci nie tylko zapylenia, ale równie� hałasu, drga� i zakłócanie ciszy 
nocnej. Mieszka�cy skar�� si� równie� na parkowanie pojazdów w bezpo�redniej blisko�ci 
granic z ich posesjami ze wzgl�du równie� na mo�liwo�� obsuni�cia si� którego� z pojazdów 
na budynki. 
Przewodnicz�ca Rady Gminy poprosiła Pana Aleksandra Dziwoki o podanie rozwi�za� 
powy�szych problemów. 
Pan A. Dziwoki: takie problemy były, s� i b�d�. Nie jeste�my w stanie  wszystkiego 
przewidzie�, chocia�by takich gwałtownych opadów jak były, czy innych zjawisk 
przyrodniczych. Mieszka�cy ul. Wi�niowej s� najbardziej nara�eni na oddziaływania i 
uci��liwo�ci. Natomiast robimy wszystko, aby to rozwi�za�. B�dziemy płaci� 
odszkodowania, je�li plac budowy jest tak blisko budynków , które zostały 
zinwentaryzowane. Je�li cokolwiek b�dzie z naszej strony złego, to mieszka�cy  dostan� 
odszkodowania, które zrekompensuj� szkody. My nie decydujemy o tym, które budynki maj� 
by� wypłacone. Na ul. Centralnej – jeden budynek, który pozostał pochylił si� – nie 
wytrzymał technologii tam przewidzianej, a pracujemy zgodnie z projektem. S� szkody, 
budowa jest ubezpieczona, pewnych sytuacji nie da si� unikn��. 
Pani Przewodnicz�ca oddała głos mieszka�cowi ul. Wi�niowej – Panu Miłosławowi Duda, 
który potwierdził, �e to co było mo�na to Firma zrobiła. Natomiast problemem jest droga 
technologiczna, znajduj�ca si� za blisko budynków.  Nikt nie mo�e odpowiedzie� na pytanie, 
w jakiej odległo�ci od budynków mo�e si� ona znajdowa�. 
Pan Aleksander Dziwoki odpowiedział, �e nie chodzi  o to, jak blisko budynków jest droga, a 
tylko to, jak blisko budynków mo�e by� plac budowy. My dostali�my zgodnie ze specyfikacj� 
przekazany plac budowy, po którym si� poruszamy. Mieszka�cy skar�� si� na to, �e 
samochody je�d��, inni, �e si� kurz rozpyla, a jeszcze inni, �e polewaj�c ziemi� błoto si� 
rozbryzguje.  Jest to tylko plac budowy. 
Radny Janusz Krzy�ok zwrócił si� do Przedstawiciela Konsorcjum Alpine z pytaniem, jak 
długo b�d� przeje�d�ały samochody ci��arowe ul. Centraln�. Od ich ci��aru p�kaj� domy, na 
drogach jest brud, kurz, mgiełka brudu jest rozpylana na przechodniów. Droga nie jest 
przystosowana do takiego ruchu / odcinek od bajpasa, do skr�tu w lewo do piaskowni/. 
Jad�c na sesj� spotkał tam pi�� samochodów ci��arowych. 
Pan Aleksander Dziwoki odpowiedział, �e samochody ju� nie powinny tam je�dzi�. 
Do piaskowni uzyskali�my zgod� Rady Sołeckiej, Urz�du Gminy i Zarz�du Powiatu.  
Zmianie uległo oznakowanie drogi / w odległo�ci około 1.8000 m od posesji Skupie�/ i to 
spowodowało, �e samochody ci��arowe jad�c w kierunku Jastrz�bia skracaj� sobie drog�. 
Pod koniec sierpnia powinny były sko�czy� tam je�dzi�. 
Przedstawiciel Zarz�du Powiatowego Dróg podał, �e je�li teren piaskowni został zasypany, to 
nale�y wróci� do poprzedniej organizacji ruchu na ul. Centralnej. Je�li samochody b�d� tam 
je�dzi�, to mieszka�cy mog� spisa� numery rejestracyjne, aby kierowców ukara�. 
Obecni na sesji mieszka�cy zwracali uwag� na to, �e samochody ci��arowe  poruszaj� si� po 
drogach stwarzaj�c niebezpiecze�stwo innym u�ytkownikom dróg, wł�czaj�c si� do ruchu 
wymuszaj� pierwsze�stwo.  
Pan A. Dziwoki przyznał, �e w takich sytuacjach s� bezsilni. Je�li tylko uda si� złapa� taki 
samochód, to od nast�pnego dnia zostaje ju� wykluczony z budowy.  Budow� obsługuje 167  
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samochodów, z tego przynajmniej połowa jest takich, �e je�d�� łami�c zasady 
bezpiecze�stwa. Policja ustawia si� na drogach aby je kontrolowa�, przy okazji mieszka�cy 
płac� mandaty. Pomimo tego, �e wyrzucamy samochody, zmieniamy kierowców okazuje si� 
�e jest coraz gorzej. Nie mamy �adnego pomysłu na to, aby to opanowa�. 
 
Przewodnicz�ca Rady Gminy zaproponowała omówi� zasady dowozu dzieci do szkół. 
W-ce Wójt podał, �e sprawa dowozu uczniów jest dyskusyjna. Były podejmowane ró�ne 
próby rozwi�zania tego problemu, nas warunkuj� ramy prawne , przepisy  ograniczaj�  
nasze mo�liwo�ci. Jest szansa rozwi�zania tego problemu dzi�ki pomocy Firmy Alpine. Je�li 
uda nam si� pozyska� przewo�nika – a z tym jest te� problem.  Oprócz rozwi�za�, które ju� 
s�, mamy deklaracj�  Alpiny, �e sfinansuje dowóz dzieci do szkół z opiekunem w tym 
autobusie. W my�l prawa nie wszystkie dzieci s� uprawnione  do dowozu, ale ten autobus 
b�dzie słu�ył wszystkim. „Gimbus” b�dzie kursował, ale pod warunkiem, �e znajdziemy 
kogo�, kto to zechce robi�. Kursowa� b�dzie rano, z ul. Moszcze�skiej i powrotny kurs po 
południu. Taka opcja jest do przyj�cia, dotyczy to wszystkich dzieci, bez wzgl�du na 
odległo�� do szkoły. Nale�y jeszcze dopasowa� godziny pracy �wietlicy, aby uczniowie mogli 
z niej korzysta�. 
Wójt Gminy – jest deklaracja ze strony Alpine, �e da pieni�dze na kursy autobusu, wi�c nie 
musimy ogłasza� przetargu. Ju� raz do�wiadczyli�my tego, �e nie zgłosił si� na ofert� �aden 
przewo�nik. B�dzie równie� potrzebna opiekunka lub opiekun dzieci – a mo�e kto� z Pa�stwa 
b�dzie mógł podj�� si� tego?  Firma Alpine b�dzie to finansowa�, ale musi mie� jasn� 
deklaracj� ile dzieci b�dzie je�dzi� tym autobusem. Od tego zale�y  jaki to b�dzie autobus. Od 
Pa�stwa chcemy wyra�nej deklaracji, czy moje dziecko b�dzie doje�d�a� autobusem.  
Natomiast je�li przewo�nik si� nie znajdzie, to zastosujemy pół�rodek – b�dzie je�dził 
autobus MZK. Jako Gmina dopłacamy do ka�dego wozokilometra autobusu MZK, Firma 
Alpine dopłaci ró�nic� w kilometrach ze wzgl�du na objazdy. 
Przewodnicz�ca Rady Gminy nadmieniła, �e w szkole zostały rozdane druki deklaracji, na 
podstawie których, kiedy wróc� – b�dzie wiadomo które dziecko b�dzie korzysta� z autobusu 
i jaki autobus b�dzie musiał kursowa�. 
Przewodnicz�ca Rady Gminy udzieliła głosu mieszka�com: 
Pan Andrzej Paszenda : z ubolewaniem stwierdzam, �e do tego spotkania doszło dopiero 
teraz. Mam zastrze�enia do wszystkich stron, które zostały zaproszone na sesj�, poza Firm� 
Alpine, która stara si�, by�my nie zwariowali w tym naszym piekiełku.  
Na dniach b�dzie całkowicie odci�ta ul. Mickiewicza, wi�c pierwsze pytanie do Pana 
Dziwokiego – jak długo, bo na ten czas około 40-50 % tych dzieci by odpadło. Na Zebraniu 
Wiejskim w Mszanie Pan Dziwoki zadeklarował, �e sfinansuj� przewóz. Ze strony Pana 
Wójta było kategoryczne stwierdzenie, �e tylko dzieci, których odległo�� do szkoły 
przekracza 3 i 4 km mog� mie� dowóz. To dodatkowe obci��enie i finansowe i psychiczne 
nas rodziców  dobije. Liczymy na zrozumienie naszych włodarzy, aby ta sprawa była w 
sposób cywilizowany rozwi�zana. 
Pani Lucyna Brudny podała, �e jako matka sze�ciolatka jest zobowi�zana do odprowadzania 
dziecka do szkoły. I tylko to dziecko ma opłacony bilet, natomiast ponosi� b�dzie równie� 
koszty za swój przejazd i ma jeszcze drugie, młodsze dziecko, które zabiera z sob�. 
Wójt podał, �e Firma Alpine opłaca ju� autobus, który je�dzi jako przewo�nik publiczny. Je�li 
nie znajdziemy przewo�nika, który b�dzie dowoził tylko dzieci, to opiekun b�dzie je�dził tym 
autobusem publicznym – przejazd b�dzie 2 x do południa i 2x po południu.  
Jak znam �ycie, to cz��� rodziców b�dzie swoimi pojazdami dowozi� dzieci do szkoły.  
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Pani Ewa Wawrzyczny  zwróciła uwag�, �e mamy przedszkole, w którym nie ma miejsca dla 
naszych dzieci. Córka s�siadki dostała si� do przedszkola, a moje dziecko nie – jestem matk� 
nie pracuj�c�. Poniewa� w przedszkolu brak było miejsc, udzielono nam odpowiedzi, �e to  
Wójt b�dzie decydował, które dziecko  zostanie przyj�te. 
Wójt podał, �e nie jest prawd�, i� podejmuje decyzj�, które dziecko zostanie przyj�te do 
przedszkola. 
Przewodnicz�ca Rady Gminy przerwała dyskusj� i zapytała: czy maj� Pa�stwo jeszcze 
pytania do Przedstawicieli Zarz�du Dróg, bo chcieliby�my ich zwolni�. 
Pan Folwarczny zapytał, w jakim terminie zostan� przekazane Firmie Alpine dokumenty, aby 
mogła wykona� przej�cie i chodnik. Dodał: czy u was pracuj� piekarze, bo ja jako kierowca 
wiem co nale�y zrobi� na drodze, a z waszych wypowiedzi wynika, �e jeste�cie 
niekompetentni. 
Przedstawiciel Zarz�du Dróg Wojewódzkich: na zlecenie inwestora, którego tutaj nie ma 
został opracowany projekt organizacji ruchu, w którym nie było przej�� dla pieszych. 
Projekty takie musz� zosta� zatwierdzone przez Marszałka i uzyska� opini� Komendy Policji. 
Przewodnicz�ca Rady Gminy: Je�li  Pa�stwo nie macie wi�cej pyta� to ja dzi�kuj� 
Przedstawicielom Zarz�dów Dróg i Starostwa, mo�emy wróci� do tematu dojazdu do szkoły. 
 
 
 
Mieszka�cy zapytali  Pana A. Dziwoki na jak długo i kiedy zostanie zamkni�ta ul. 
Mickiewicza? 
Pan A. Dziwoki odpowiedział, �e budowa obiektu mostowego na ul. Mickiewicza b�dzie 
trwa� 11 m-cy.  Z dniem 1 pa�dziernika ulica zostanie zamkni�ta na okres 2- 3 miesi�cy, 
po czym zostanie uruchomiona na okres 5-6 miesi�cy, czyli od stycznia do ko�ca roku 
szkolnego b�dzie ju� przejezdna. 
Dla nas nie ma znaczenia, czy Firma b�dzie dopłaca� do biletów, czy b�dzie kursował osobny 
autobus przewo��cy dzieci. 
Pan Folwarczny: 15-ro dzieci otrzymuje zwrot kosztów za dojazdy. Mi�si�czny koszt biletu to 
35 zł. Je�li kto� ma trójk� dzieci, to jest to wydatek du�y i nie sta� rodziców na to. 
Pan A. Paszenda: W szkole nie ma na tyle miejsc, aby lekcje rozpoczynały si� rano. Lekcje 
rozpoczynaj� si� o godz. 7.45, a cz��� dzieci rozpoczyna je o godz. np. 10.00. Dlatego nam 
chodzi o co najmniej dwa kursy tam i z powrotem. Dlaczego nie były wcze�niej prowadzone 
rozmowy w tej sprawie. Od Zebrania Wiejskiego nic si� nie zmieniło. 
Wójt odpowiedział:  uruchomimy autobus- b�dzie to kurs rano i powrotny po południu 
 i to dziecko przeczeka w �wietlicy,  bo innej mo�liwo�ci nie ma. Ja mam w tej chwili 
kontrol� RIO, nasze działania musz� by� zgodne z prawem. 
Pan Folwarczny  zaproponował, aby  dokona� zmian w składach klas – na co Przewodnicz�ca 
Rady Gminy weszła w słowo: prosz� zapyta� córk� czy przeniosłaby si� do innej klasy z 
powodu dojazdu do szkoły. Podsumowała, �e w  kwestii dowozu uczniów nale�y uzna� punkt  
za wyczerpany.  
Podzi�kowała Panu Aleksandrowi Dziwoki za zło�one deklaracje i ogłosiła przerw� w 
obradach.   
  
  
Ad. 5  
Z-ca Wójta Gminy zło�ył sprawozdanie z działalno�ci w okresie mi�dzy sesjami jak w 
zał�czniku nr 5. 
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Pani Skarbnik omówiła wydane zarz�dzenia dotycz�ce zmian bud�etowych. 
Radni nie zgłosili pyta� do przedstawionych informacji. 
 
Ad.7 
Przewodnicz�ca Rady Gminy podała, i� informacja o przebiegu wykonania bud�etu Gminy za 
I półrocze bie��cego roku została dor�czona Radnym w ustawowym terminie, wi�c była 
mo�liwo�� zapoznania si� z jego realizacj�. Poprosiła wi�c Skarbnika Gminy o skrótowe 
podanie informacji w tym zakresie.  
Pani Janina Zaj�c  przedstawiła sprawozdanie z wykonania bud�etu Gminy za okres II 
kwartałów bie��cego roku – zał�cznik nr 6. 
Poinformowała, �e bud�et Gminy po stronie dochodów został zrealizowany w wysoko�ci 
52,45 % przy planie dochodów wysoko�ci 16.163.921, 40  zł wykonano 8.477.747,04  zł. 
Wykonanie dochodów bud�etowych w takiej wysoko�ci �wiadczy o prawidłowej jego 
realizacji. Budzi obawy jedynie realizacja pozycji: wpływy opłaty eksploatacyjnej za 
wydobywanie kopalin ze złó� w wysoko�ci 39,56 % zało�onego planu. Jest to spowodowane 
spadkiem ilo�ci wydobywanej kopaliny.  
Po stronie wydatków przy planie 18.554.249, 40 zł wydatkowano kwot� 8.775.517,16 zł, co 
stanowi 47,29 % realizacji. Wi�kszo�� prac ze wzgl�du na procedury zamówie� publicznych, 
które maj� miejsce w I półroczu br. realizowane s� w okresie III i IV kwartału br.  
Do sprawozdania jest doł�czona równie� informacja  o przebiegu wykonania planu 
finansowego samorz�dowych instytucji kultury w okresie I półrocza. 
 
Radni nie mieli pyta� do informacji przedstawionej przez Skarbnika Gminy. 
 
 
Ad. 8 
Przewodnicz�ca Rady Gminy przypomniała, �e w okresie poprzedzaj�cym sesj� odbyły si� 
posiedzenia Komisji . Poprosiła kolejno  Przewodnicz�cych o podanie wniosków Komisji. 
Przewodnicz�ca Komisji Spraw Społecznych Pani Aniela G�sior odczytała wnioski jak w 
zał�czniku nr 7 do protokołu. 
Przewodnicz�ca Rady Gminy – jako członek Komisji spraw Społecznych podała, �e spotkała 
si� z Pani� Redaktor „Naszych Wie�ci Gminnych” i przekazała wniosek, aby biuletyn 
zawierał wi�cej informacji z naszego terenu. 
 
Pan Tadeusz Wro�ski – Przewodnicz�cy Komisji Bud�etu i Rozwoju Gospodarczego 
zapoznał z wnioskami z posiedzenia w dniu 25.08.2008 r. – zał�cznik nr 8. 
Przewodnicz�cy  zaproponował równie�, aby jedno z posiedze� Komisji było po�wi�cone 
sprawom dróg gminnych, o co wnioskowała  Pani Aleksandra Tkocz. 
 
Przewodnicz�cy Komisji Rewizyjnej – Pan Marek Li�nikowski odczytał protokół  z 
posiedzenia Komisji  w dniu  29 sierpnia -   zał�cznik nr 9, natomiast Pani Jolanta Cie�lik 
Protokół z posiedzenia Komisji  Planowania ,Infrastruktury i Inwestycji z posiedzenia 
odbytego w dniu 21 sierpnia br. - zał�cznik nr 10. 
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Ad. 9 
Przewodnicz�ca Rady Gminy zwróciła si� do Radnych i poprosiła o wyra�enie zgody na 
wprowadzenie pod głosowanie projektu uchwały w sprawie: wyra�enia zgody na 
przyst�pienie przez Gmin� Mszana do projektu systemowego realizowanego przez Powiat  
Wodzisławski – „Nauka drog� do sukcesu na �l�sku” w ramach Poddziałania 9.1.3 „Pomoc 
stypendialna dla  uczniów szczególnie uzdolnionych”, Priorytetu IX –„Rozwój wykształcenia 
i kompetencji w regionach” Programu Operacyjnego Kapitał Ludzki w partnerstwie, na co  
Radni wyrazili zgod�. 
Odczytała projekt uchwały. 
Uchwała Nr XX/40/2008 została podj�ta przez 13-tu radnych, 
                                     głosów przeciw                 0, 
                                     wstrzymało si�                   0. 
 
 
  
Projekt  uchwały w sprawie: zasad gospodarowania nieruchomo�ciami . 
Na pro�b� Przewodnicz�cej Rady Gminy  Radca Prawny omówił zmiany w projekcie 
przedstawionym na posiedzeniu Komisji. Zmiany dotycz� zapisów § 1, § 4 i § 5. 
Przewodnicz�ca Rady Gminy odczytała projekt uchwały.  
Uchwała Nr  XX/41/2008  została podj�ta przez 13-tu radnych, 
                                      głosów przeciw                 0, 
                                      wstrzymało si�                   0. 
 
 
 
Kolejny projekt uchwały dotyczył sprawy: ustalenia stawek procentowych opłaty 
adiacenckiej. 
Projekt został omówiony przez Radc� Prawnego na posiedzeniu Komisji Planowania, 
Infrastruktury i Inwestycji. 
Proponowana stawka opłaty adiacenckiej z tytułu wzrostu warto�ci nieruchomo�ci w wyniku 
podziału dokonanego na wniosek wła�ciciela lub u�ytkownika wieczystego wynosi 30 %. 
Przeciwnych przyj�cia projektu było 13 Radnych. Wobec takiego wyniku głosowania opłata 
adiacencka nie b�dzie obowi�zywa�. 
 
 
Projekt uchwały w sprawie: udzielenia pełnomocnictw Wójtowi Gminy Mszana do  
zatwierdzania projektów  współfinansowanych  z Europejskiego Funduszu Społecznego. 
Przewodnicz�ca Rady Gminy odczytała projekt. 
Uchwała Nr XX/42/2008 została podj�ta przez 13-tu radnych, 
                                      głosów przeciw                 0, 
                                      wstrzymało si�                   0. 
 
 
 
Przewodnicz�ca Rady Gminy poprosiła pani�  Skarbnik o omówienie projektu uchwały  
w sprawie: zmian w bud�ecie Gminy na 2008 r.  
Pani Janina Zaj�c omówiła projekt uchwały i udzieliła odpowiedzi na pytanie Radnego 
Grzegorza Mitko dot. zakupu krzesełek na widowni� boiska w Połomi. 
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Uchwała Nr XX/43/2008 została podj�ta przez 13-tu radnych, 
                                    głosów przeciw                 0, 
                                    wstrzymało si�                   0. 
 
 
 
Kolejny projekt uchwały dotyczył udzielenia pomocy finansowej Komendzie Powiatowej 
Pa�stwowej Stra�y Po�arnej w Wodzisławiu �l. 
Przewodnicz�ca Rady Gminy odczytała projekt uchwały. 
Uchwała Nr XX/44/2008 została podj�ta przez 13-tu radnych, 
                                      głosów przeciw                 0, 
                                      wstrzymało si�                   0. 
 
 
 
Przewodnicz�ca Rady Gminy podała, �e Uchwał� Nr XVII/21/2008 z dnia 28 kwietnia br. 
Rada Gminy podj�ła decyzj� o przyst�pieniu do opracowania zmiany „Studium”. 
Został przygotowany projekt zmiany tej uchwały, polegaj�cy na poszerzeniu zakresu 
opracowanej zmiany „studium” o tereny inwestycyjne znajduj�ce si� w bezpo�rednim 
s�siedztwie realizowanego w�zła autostrady A-1. Ilo�� parcel obj�tych przedmiotow� zmian� 
studium wzrosła z kilkudziesi�ciu do ponad stu. W zwi�zku z tym, aby unikn�� ewentualnej 
pomyłki /pomini�cia jakiego� numeru parceli/ zrezygnowano z wpisywania poszczególnych 
numerów parcel w cz��� tekstow� projektu uchwały, bazuj�c jedynie na cz��ci graficznej 
stanowi�cej zał�cznik do projektu. 
Jednocze�nie poinformowała, �e do Rady Gminy wpłyn�ło pismo od Pa�stwa Urszuli 
i Andrzeja Kołeczko /pismo było ju� przedstawione na posiedzeniach Komisji/ – zał�cznik  
nr 11. 
Przed rozpocz�ciem sesji Radni udali si� na miejsce zdarzenia, o którym mowa w pi�mie 
dlatego, �e taka była pro�ba zainteresowanych. Prawo nie zezwala Radzie na dokonywanie 
wizji w terenie, st�d moja obawa i� Radni weszli na teren prywatny bez zgody wła�ciciela. 
Radni o�wiadczyli, �e wła�ciciel działki, której dotyczy skarga Pan Grabiec poprosił ich o 
przej�cie na jego teren i zaparkowanie tam samochodów. 
Przewodnicz�ca Rady Gminy kontynuowała: wiem, �e wpłyn�ło równie� pismo do Wójta od 
Pana Grabca i prosz� o jego omówienie. 
Sekretarz Gminy podała, �e jednym z pism, które skierował do Wójta Pan Grabiec z pro�b� o 
ustosunkowanie si� , to propozycja odwodnienia terenu i podniesienia rz�dnych. Urz�d 
skierował to pod ocen� uprawnionego melioranta, który uznał, �e zastosowane rozwi�zania s� 
prawidłowe. Dotyczy to tylko odwodnienia, natomiast nie odniósł si� do nasypu i 
wybudowanego ogrodzenia. Odwodnienie b�dzie skutkowa� wtedy, kiedy zbocze zostanie 
zadarnione. W jednym miejscu wody spływaj� na drog�, zalewaj�c poni�ej poło�on� posesj� 
– woda jakby łukiem schodzi w dół. W tej kwestii jest prowadzone post�powanie 
administracyjne. 
Przewodnicz�ca Rady Gminy powtórzyła, �e post�powanie administracyjne toczy si�  w 
sprawie zmiany stosunków wodnych na gruncie Pana Grabca. Jest ��danie strony o 
przywrócenie do stanu pierwotnego, o co wyst�pił pełnomocnik Pa�stwa Kołeczko. 
Nie mo�na wykluczy� post�powania cywilnego – sprawy s�dowej. 
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W zwi�zku tym, i� nie jeste�my fachowcami, na posiedzeniu Komisji Planowania, 
Infrastruktury i Inwestycji radni zawnioskowali, aby posiłkowa� si� w tej sprawie ustaleniami 
Komisji Urbanistycznej. 
Odczytała Protokół z posiedzenia Komisji Urbanistyczno-Architektonicznej Gminy Mszana z 
dnia 10 wrze�nia 2008 r. – zał�cznik nr 12. 
Radni zwrócili uwag�, �e zaraz po zło�eniu wniosku, przyst�piono do prac na działce, przed 
uchwaleniem studium i planu zagospodarowania. Stwierdzili, i� na działce faktycznie 
przeprowadzono wiele prac ziemnych. Zmiana ukształtowania terenu działki poprzez 
usypanie du�ej ilo�ci ziemi mo�e mie� oddziaływania na s�siednie działki.  
Sekretarz Gminy i Zast�pca Wójta Gminy podzielili zdanie Radnych, aby wzi��� pod uwag� 
opini� Komisji Urbanistycznej, poniewa� nic nie stoi na przeszkodzie, aby wniosek Pa�stwa 
Grabiec wprowadzi� do nast�pnej zmiany studium. 
Takie te� stanowisko zaj�li Radni; wniosek Pana Grabca został wył�czony z projektu uchwały 
dot. zmiany studium, natomiast  po zako�czeniu post�powania administracyjnego ponownie 
wniosek zostanie rozpatrzony - za czym opowiedziało si� 8 Radnych wobec 5 głosów 
przeciwnych. 
Przewodnicz�ca Rady Gminy odczytała projekt uchwały informuj�c, �e z zał�cznika zostanie 
wykre�lony fragment, o którego zmian� w studium zwrócił si� Pan Grabiec. 
 Uchwała Nr XX/45/2008 została podj�ta przez 8-miu Radnych, 
                                      głosów przeciw              5, 
                                      wstrzymało si�               0. 
 
 
 
Ad. 10 
Przewodnicz�ca Rady Gminy przypomniała, �e pkt.: Odpowiedzi na interpelacje został ju� 
zrealizowany – odpowiedzi udzielono w p-kcie 6. 
 
 
Ad. 11   
Przewodnicz�ca Rady Gminy poinformowała, �e Wojewoda w pi�mie z dnia 16 lipca br. 
poinformował, �e Pan Roman Tatarczyk, który jest członkiem Zgromadzenia 
Mi�dzygminnego Zwi�zku Wodoci�gów i Kanalizacji  w Wodzisławiu �l. nie przedło�ył 
informacji o zło�onym o�wiadczeniu lustracyjnym. W zwi�zku z tym,  z mocy prawa został 
pozbawiony funkcji delegata MZWiK. 
Ustalono, �e  działania zwi�zane z powołaniem delegata Gminy do MZWiK zostan� podj�te 
na nast�pnej sesji Rady Gminy. 
 
Radny Roman Tatarczyk zwrócił uwag�, �e przeprowadzaj�c melioracj� Rowu 
Wilchwia�skiego prowadz�cy roboty wje�d�aj� na pola bez uzgodnienia z jego wła�cicielem, 
pozostawiaj� kamie�, który zarasta traw� – na skutek  czego Pan Piotr Hejna uszkodził 
kosiark� rotacyjn�. 
 
Radny Alojzy Wita zapytał, czy rów w Połomi obok posesji Krzy�ok , wykonany przez 
Spółk� Wodn� zostanie wyczyszczony? 
W imieniu mieszka�ców zwrócił si� o przej�cie i utwardzenie drogi - obok transformatora - 
naprzeciw sklepu przy ul. Centralnej /Pani Stanisława Rduch – Sołtys Sołectwa Połomia 
zwróciła uwag�, �e droga nie została utwardzona, gdy� nie było na to zgody mieszka�ców/.  



 
- 17 – 

 
Zgłosił, �e na ul. Centralnej w rejonie wyjazdu z Posesji Przybyła – Mrowiec nale�y ustawi� 
lustro drogowe. 
 
 
 
Ad. 12 
Po wyczerpaniu tematyki obrad Przewodnicz�ca Rady Gminy zamkn�ła sesj�. 
 
 
 
Protokółowała:                                                                 Przewodnicz�ca Rady Gminy: 
 
Gertruda Grzonka                                                            mgr Wiesława Tatarczyk-Sitek 


